

مسلمات قرآنية من أحداث غزة

الخطبة الأولى:

إن الحمد لله، نحمده، ونستعينه، ونستغفره، ونتوب إليه، ونعوذ بالله من شرور أنفسنا ومن سيئات أعمالنا، من يهده الله فلا مضل له، ومن يضلل فلا هادي له، وأشهد أن لا إله إلا الله وحده لا شريك له، وأشهد أن محمدًا عبده ورسوله، صلى الله عليه وعلى آله وأصحابه، وسلّم تسليمًا كثيرًا.

لقد عاشت هذه الأمة المجيدة قرونًا طوالاً وهي مرفوعة الهامة، مهيبة الجانب، مرهوبة العدو، يوم أن كانت رايتها التوحيد، وشريعته القرآن، ومنهجها سنة سيد المرسلين -صلى الله عليه وسلم-.

عاشت الأمة مراحل من العز والتمكين، منذ بزوغ فجر النبوة، وامتداد دولة الخلفاء الراشدين، وانطلاق الفتح الإسلامي شرقًا وغربًا، يوم أن كانت

القلوب معلقة بالسماء، والألسن تلهج بـ"الله أكبر"، والسيوف لا تُشهر إلا لرفع لا إله إلا الله.

ثم توالى دول الإسلام، فمضت الدولة الأموية والعباسية والعثمانية، وبلغت الأمة في بعض أطوارها سُدة المجد، حتى خضعت لها الأمم، وذلّ أمامها الجبابرة، وتحوّل جند الإسلام إلى معبر للرحمة، وسبيل للهداية، وكان المسلمون أئمة يُقتدى بهم، ودعاة يُهتدى بهم، كانت الأمة تقود الأمم، والمسلمون يحكمون العالم، وهم سادة الدنيا، بالإسلام والنور المبين.

ثم ما لبث المسلمون أن دب فيهم الوهن، وسرى الضعف، حين أعرض أقوامٌ منهم عن هدي نبيهم، وتعلّقوا بزينة الدنيا، ورضوا بالدون؛ ففترّق الصف، وتكالب الأعداء، وضاعت الهيبة.

واليوم الأنظار كلها تتجه نحو فصل من فصول الهوان، ومرحلة من مراحل المحنة، نحو أرض فلسطين، والقلوب الحية ترى ما يحدث هناك فتتألم، حين

تشهد نزفاً لا يلتئم من جراح الأمة، حيث القتل والجوع والدماء على مرأى ومسمع من العالم أجمع!.

لن أصف الأحداث فكل أحد يعلم، والجلّ شاهد، والحال أشد من أن يصفها واصف، ولكني أقول: بأن أحداث اليوم مع يهود لتجلي وتؤكد لنا مسلماتٍ وسنناً قرآنية لا تتخلف:

فالمسلمة الأولى: أن اليهود قومٌ بهت، أهلٌ خيانة وغدر، لا يعرفون للعهد حرمة، ولا للمواثيق قدراً، يقرر الله ذلك عنهم فيقول: (أَوَكُلَّمَا عَاهَدُوا عَهْداً نَبَذَهُ فَرِيقٌ مِنْهُمْ بَلْ أَكْثَرُهُمْ لَا يُؤْمِنُونَ) [البقرة: 100]، ويقول: (فَبِمَا نَقْضِهِمْ مِيثَاقَهُمْ لَعَنَّاهُمْ وَجَعَلْنَا قُلُوبَهُمْ قَاسِيَةً) [المائدة: 13].

خانوا أنبياءهم، وقتلوا المرسلين، وغدروا برسولنا -صلى الله عليه وسلم-، وقبّوا الحقائق، ولبّسوا على الناس، فمزجوا الكذب بالصدق، والباطل بالحق، كلما أقيم لهم عهد نقضوه، وإن أعطوا عهداً أنكروه، فكيف يُرجى منهم عهد أو يُؤمن جانبهم؟!.

وما يحصل في فلسطين ما هو إلا امتداد لتاريخهم الطويل في الخيانة، منذ خيبر وبني قريظة والنضير، إلى مذابح غزة اليوم، فهم لا يرقبون في مؤمن إلا ولا ذمة، ولا يتورعون عن قتل الأطفال، وهدم البيوت، وتدنيس المقدسات.

هذه حقيقتهم التي ذكرها القرآن وأكدها التاريخ، وأحداث اليوم تؤكد أنه لا ينخدع مسلم بابتسامتهم الكاذبة، أو ادعاءاتهم الزائفة.

ومسلمة ثانيه -يا كرام-: هي أن الذل والهوان لا يصيب الأمة إلا يوم أن تعرض عن ربها، وتبتعد عن منهجه، وتفطر في دينها، قال الله: (إِنَّ اللَّهَ لَا يُغَيِّرُ مَا بِقَوْمٍ حَتَّى يُغَيِّرُوا مَا بِأَنْفُسِهِمْ) [الرعد: 11]، وإن أعظم خطوة للنصرة أن نعود على حالنا بالإصلاح، وتحقيق الدين؛ لتحل بنا النصر، وربنا المولى قال: (وَلَيَنْصُرَنَّ اللَّهُ مَنْ يَنْصُرُهُ إِنَّ اللَّهَ لَقَوِيٌّ عَزِيزٌ * الَّذِينَ إِنْ مَكَّنَّاهُمْ فِي الْأَرْضِ أَقَامُوا الصَّلَاةَ وَآتَوُا الزَّكَاةَ وَأَمَرُوا بِالْمَعْرُوفِ وَهُمْ عَنِ الْمُنْكَرِ وَاللَّهُ عَاقِبَةُ الْأُمُورِ) [الحج: 40 - 41].

والمسلمة الثالثة: أن في اقدار الله الحكمة وإن غابت عنا، وحسن التدبير وإن أحزنتنا، إن أحسن الناس النظر والتعامل مع القدر، وما محنة إلا وفي طياتها منحة، ولا دمة إلا وتصحبها كف رحمة، ولا ظلمة إلا ويعقبها فجر.

وما يحدث في غرة اليوم اختبارٌ وتمحيص، وابتلاء وتميز، ولا يخفى على من يقرأ سنن الله في خلقه أن الله يقدر البلاء تمهيداً للفرج، وأن وراء الدماء طهرًا، وفي قلب الظلام يولد الفجر، قال الله: (فَعَسَى أَنْ تَكْرَهُوا شَيْئًا وَيَجْعَلَ اللَّهُ فِيهِ خَيْرًا كَثِيرًا) [النساء: 19].

والمسلمة الرابعة: أن أعظم سلاح يمكن أن يغير الموازين، وينصر الجيوش ويغير الأحداث هو بأيدينا، نعم بأيدينا على ضعفنا، إنه سلاح التجاء الضعيف بالقوي، واستعانة العاجز بالقادر الحق، إنه سلاح قل من يُثبته ويُقدِّره، سلاح يقصد باليدين الخاليتين إلا من اليقين، وحسن الظن بالله القادر القوي، الدعاء واللجوء إلى من لا يُردّ سائله، ولا يخيب راجيه،

والاستغاثة بالذي لا يُعجزه شيء في الأرض ولا في السماء، قال -تعالى-:
 (وَقَالَ رَبُّكُمْ ادْعُونِي أَسْتَجِبْ لَكُمْ) [غافر: 60].

وكم من معركة رُبِحت بدعوة خاشعة، وكم من كربة فُرِجت بدمعة في
 السجود،

فيا من تألمتم على المشاهد والأخبار، يا من أقضت مضاجعكم الدماء
 والأشلاء: أين دعاؤكم؟! أين نداء الأسحار؟ وإن عجزت الأيدي عن
 النصرة، فلا تعجز القلوب، ولا يعجز اللسان.

وبعد: فالمؤمن يحسن بربه الظنّ، ويوقن بقرب الغيّر، وله في كل حالٍ
 عبودية، فإن أصابته الضراء صبر وما ضجر، ورضي وما تسخط، وإن
 أصابته السراء شكر وما بطر.

فاللهم أرضنا وأرض إخواننا المسلمين بقضائك، وصبرنا وإياهم على
 بلائك،

GB Qur'anic Truths from the Events in Gaza

This great nation has lived for long centuries with its head held high, awe-inspiring to others, feared by its enemies—when its banner was that of **Tawheed** (the Oneness of Allah), its law was the Qur'an, and its path the Sunnah of the Messenger of all Prophets, peace be upon him.

The Muslim Ummah lived through stages of glory and empowerment from the dawn of Prophethood, the rule of the Rightly Guided Caliphs, and the expansion of the Islamic conquests eastward and westward—when hearts were attached to the heavens, tongues proclaimed “Allahu Akbar,” and swords were drawn only to raise “La ilaha illa Allah.” Then came the Umayyad, Abbasid, and Ottoman empires. At certain periods, the

Ummah reached the heights of glory; nations submitted to it, tyrants were humbled before it, and the Muslim army became a source of mercy and guidance. Muslims were leaders and examples to follow; they ruled the world and were masters of the earth—through Islam and divine light.

But soon, weakness crept into the Muslims. Fragility spread when some of them turned away from the Prophet's guidance, clung to the glitter of the world, and settled for mediocrity. Unity shattered, enemies pounced, and the awe and dignity were lost. Today, the world's gaze is fixed upon yet another chapter of humiliation—a new phase of trial: the land of Palestine. And the living hearts ache as they witness a wound that refuses to heal—marked by blood, hunger,

and death—right before the eyes of the entire world.

I will not describe the events—everyone knows, and the pain is too raw for words—but I will say this: what is happening today with the Jews confirms **unshakable Qur’anic truths** that never fail:

The first truth:

The Jews are a deceitful people—treacherous and dishonest. They have no regard for treaties or covenants. Allah declares this about them:

“Is it not true that every time they make a covenant, a group among them casts it aside? Rather, most of them do not believe.” (Surah Al-Baqarah: 100)

“So for breaking their covenant, We cursed them and hardened their hearts.” (Surah Al-Ma’idah: 13)

They betrayed their prophets, killed messengers, and deceived our Prophet ﷺ.

They twisted facts, mixed falsehood with truth, and broke every treaty ever given. How can we trust them or feel secure with them? What is happening in Palestine is a continuation of their long history of betrayal—from Khaybar, Banu Qurayzah, and Banu Nadir to the massacres of Gaza today. They show no regard for believers, have no respect for life, and do not hesitate to kill children, destroy homes,.

This is their reality, as stated in the Qur'an and confirmed by history. And the events of today remind us never to be fooled by their false smiles or empty claims.

The second truth:

Humiliation only befalls the Ummah when it turns away from its Lord, neglects His path,

and compromises its faith.

Allah says:

“Indeed, Allah will not change the condition of a people until they change what is in themselves.” (Surah Ar-Ra’d: 11)

And the clearest path to victory begins with reform and returning to our faith. Our Lord promised:

“Allah will surely help those who help Him. Indeed, Allah is Powerful, Almighty. [They are] those who, if We give them power in the land, establish prayer, give zakah, enjoin what is right, and forbid what is wrong. And to Allah belongs the outcome of all matters.” (Surah Al-Hajj: 40–41)

The third truth:

Allah's decrees carry wisdom—even when we don't see it. Behind every hardship lies divine planning, and within every trial is a hidden blessing.

There is no pain without mercy, no darkness without the promise of dawn.

What is happening in Gaza is a test, a trial, and a separation of truth from falsehood.

For those who understand Allah's ways, affliction often precedes relief. Bloodshed purifies, and out of darkness comes light.

“But perhaps you hate a thing and Allah makes therein much good.” (Surah An-Nisa': 19)

The fourth truth:

The greatest weapon to change the course of events and grant victory lies in our own

hands—even if we feel weak.

It is the weapon of the weak leaning on the Strong, the helpless turning to the Almighty. It is **du‘ā**—supplication—with hands lifted in certainty, and hearts full of hope in Allah’s power.

“Your Lord has said: Call upon Me; I will respond to you.” (Surah Ghafir: 60)

How many battles were won with a single heartfelt prayer?

How many crises were lifted by a tear in Sojood?

O you who are moved by what you see and hear, whose nights are disturbed by the scenes of blood and broken bodies—
Where is your du‘ā? Where is your prayer in

the depths of the night?

If your hands are too weak to support, let not your heart be absent, nor your tongue silent.

In conclusion:

The believer always expects the best from his Lord and believes that change is near.

In every situation, he fulfills his duty to Allah:

If tested with hardship, he is patient and content; if blessed with ease, he is grateful and humble.

May Allah the save the people of Gaza and
Grants them patience and victory
Amen